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La mineria és pionera de la
indústria en allò referent a  la
seguretat i el control. Per les

seves característiques aquesta acti-
vitat ha estat objecte d’una atenció
especial, per part de l’ordenament
jurídic, que es reflecteix en una
normativa molt específica que
engloba pràcticament la seguretat
de totes les activitats anomenades
comunament mineres (explota-
cions a cel obert i interior, sonde-
jos, explosius, plantes de tracta-
ment i de benefici de minerals i
roques, etc.) i que a més es com-
plementa amb la ja existent per al
conjunt d’activitats industrials i
laborals, la coneguda com a legisla-
ció de prevenció de riscos laborals.
L’aprovació, l’any 1995, de la Llei de
prevenció de riscos laborals ha afe-

git per a les explotacions a cel
obert en general i d’àrids en parti-
cular, un nou enfocament al con-
cepte de seguretat, adaptant-lo a
una nova estratègia de potenciació
de la mateixa a través d’òrgans
paritaris constituïts per empresaris,
tècnics i treballadors.
Dins del període 1990-2000 cal
establir dos trams força diferen-
ciats: 1990-1995 i 1996-2000. El
punt que marca la separació ve
determinat per l’aparició, el novem-
bre de 1995, de la Llei de prevenció

de riscos laborals.
Durant la primera meitat, període
1990-1995, la seguretat a les
pedreres, graveres i plantes de trac-
tament a les comarques de Barce-
lona va experimentar un notable
increment, entre d’altres, pels
següents motius:
• L’aparició i posada en pràctica de

l’especificat a les instruccions tèc-
niques complementàries, que
desenvolupen la reglamentació
general de normes bàsiques de
seguretat minera de l’any 1985 i
que donen unes pautes de fun-
cionament de les explotacions
sota paràmetres de seguretat cla-
rament determinats.

• L’assumpció per part dels col·lec-
tius implicats: empresaris, treballa-
dors, tècnics i administració, de
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Gonzalo Sanz, director
de Construmat, ens fa
una valoració de la

recent edició d’aquest
important certamen

CANTERAS CANRO,
25 anys treballant 
per al progrés i 

el desenvolupament de 
Barcelona i Catalunya

“El nivell de seguretat
assolit durant la 

primera meitat de la
dècada ha permès
encarar la segona”

Explotació López Font d’EACSA, al Garraf
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les accions i compromisos
adients per tal de millorar la
seguretat, adaptant la metodolo-
gia del treball a funcionaments
segurs.

Com es veurà més endavant, el
nivell de seguretat assolit durant la
primera meitat de la dècada ha
permès encarar la segona, en la
qual s’ha posat en pràctica la legis-
lació comunitària de prevenció de
riscos, d’una forma no traumàtica
i sense grans contratemps.
No obstant l’anterior, s’ha de con-
tinuar aprofundint en la seguretat
com a factor clau del desenvolu-
pament necessari de l’activitat
minera.

ACTUACIONS DURANT
LA PRIMERA MEITAT
DELS ANYS 90

Al començament de la dècada
dels 90 els principals problemes
relacionats amb la seguretat exis-
tents a les explotacions d’àrids a
cel obert i a les plantes de trac-
tament eren fonamentalment els
següents:
• Manca d’un disseny de les ex-

plotacions adequat a la regla-
mentació.

• Insuficient manteniment de la
maquinària fixa i mòbil.

• Realització inadequada de vola-
dures.

• Manca d’una òptima ubicació
de la figura del director faculta-
tiu dins l’organigrama empresa-
rial.

• Instal·lacions de tractament
millorables, tant en el seu
aspecte elèctric com en el
mecànic.

Constatats els fets anteriors, es
van establir un conjunt de mesu-
res a prendre per tal d’anar opti-
mitzant el grau de seguretat de
tota l’activitat. Entre aquestes cal
destacar les següents:
• Redisseny de les explotacions

incidint principalment en els
següents paràmetres.

• Disminució generalitzada de les
alçades de banc.
- Increment de les amplades de

bermes i plataformes de tre-
ball per tal de facilitar l’esta-

bilitat general i la maniobra-
bilitat segura de les màqui-
nes.

- Adequació dels pendents de
pistes i accessos.

- Desenvolupament de les
explotacions de forma des-
cendent.

• Planificació dels treballs prèvia-
ment a la seva execució pràcti-
ca (realització de projectes, cro-

nogrames d’actuació, etc.).
• Revisions periòdiques de la

maquinària i increment del
manteniment preventiu.

• Redefinició dels projectes de
voladura. Control exhaustiu
dels paràmetres projectats:
paral·lelisme de barrinades,
pedres i espaiaments uniformes,
etc.Verificació de la no afecció
perillosa de les voladures amb
el mesurament, segons el tipus
d’explotació i la seva proximitat
a nuclis urbans, de vibracions i

ona aèria mitjançant sismògrafs.
• Més implicació de la figura del

director facultatiu, com a tècnic
responsable de la seguretat de
l’explotació i instal·lacions asso-
ciades.

• Exigència, per a instal·ladors i
mantenidors elèctrics, de l’ela-
boració de la corresponent cer-
tificació periòdica d’acompli-
ment normatiu a les ins-
tal·lacions de tractament, grups
electrògens, etc.

El balanç dels resultats obtinguts
per a la millora de la seguretat en
aquesta etapa és clarament posi-
tiu, ja que va situar aquestes
empreses mineres en una posició
privilegiada per tal d’assolir les
fases següents, com van ser les
successives adaptacions a la legis-
lació comunitària.

ACTUACIONS DURANT
LA SEGONA MEITAT
DELS ANYS 90

En aquest període apareix tota
una bateria de legislació trasllada-
da al nostre ordenament jurídic
que afecta notablement les activi-
tats mineres.

La Llei 31/1995 i la següent regla-
mentació estableixen un seguit de
funcions, tasques i responsabilitats
per part de tots els organismes
involucrats en la seguretat minera.
Pel que fa a les responsabilitats
empresarials, s’han anat desenvolu-
pant, principalment al llarg d’a-
questa dècada, les accions següent:
• Elaboració dels documents

sobre seguretat i salut, d’acord
amb l’especificat al Reial Decret
1389/1997, de 5 de setembre,
pel qual s’aproven les disposi-
cions mínimes destinades a pro-
tegir la seguretat i la salut dels
treballadors en les activitats
mineres, per tal  d’identificar els
riscos existents, avaluar els que
no hagin pogut evitar-se i esta-
blir les mesures preventives per
disminuir aquests riscos i fer-
los assumibles. Aquest docu-
ment s’actualitza al menys un
cop l’any, reflectint en el seu
cas, les actuacions portades a
terme l’exercici anterior.

• Redacció de concerts i consti-
tució dels serveis de prevenció
de les diferents empreses, per
tal d’establir l’estratègia d’ac-
tuacions en matèria de segure-
tat, salut, ergonomia i psicoso-

Explotació Pedra Blava de Pedracor, a Òrrius

“Fer desaparèixer
l’accidentalitat és, a
més d’una exigència

normativa, una 
obligació moral”
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ciologia i medicina de l’empre-
sa, d’acord amb el Reial Decret
39/1997, de 17 de gener, pel que
s’aprova el Reglament dels Ser-
veis de Prevenció.

• Redacció dels Plans de posada en
conformitat per adaptar els
equips de treball a les disposi-
cions mínimes de seguretat i
salut reflectides al Reial Decret
1215/1997, de 18 de juliol, pel qual
s’estableixen les disposicions
mínimes de seguretat i salut per
a la utilització pels treballadors
dels equips de treball.

• Establiment dels mecanismes
adients per a l’elecció, entre els
treballadors, dels delegats de
prevenció (Llei 31/1995).

• Exigència per als fabricants i ins-
tal·ladors de maquinària de les
corresponents certificacions de
conformitat i marcatge CE per a
màquines i equips nous, d’acord
amb allò disposat al Reial Decret
1435/1992 de 27 de novembre ,
l’entrada en vigor del qual va ser
l’1 de gener de 1995, que traslla-
da al nostre ordenament jurídic
la directiva sobre màquines.

• Formació per als treballadors
principalment sobre els aspectes
genèrics en matèria de seguretat
(primers auxilis, mesures de sal-
vament i evacuació, legislació de
prevenció de riscos, etc.).

BALANÇ I REPTES 
DE FUTUR

En general el balanç s’ha de con-
siderar positiu i s’ha de reconèi-
xer l’esforç de, entre d’altres
col·lectius, l’empresari productor
d’àrids, ja que es constata el man-
teniment de la baixa sinistralitat
del sector a les comarques de
Barcelona sobre tot tenint en
compte el fort increment de la
producció.
Per altra part, es consolida la
figura del director facultatiu com
a supervisor de les actuacions en
matèria de seguretat, tal i com
està contemplat a l’actual regla-
ment general de normes bàsiques
de seguretat minera, així com
també està previst al nou regla-
ment en procés d’aprovació.
Haurà de ser aquesta figura el
pont entre l’estructura empresa-
rial productiva i la preventiva.
La documentació sobre seguretat
elaborada per les empreses ha
posat de manifest tot un seguit
de riscos identificats, avaluats i
amb propostes de correcció, que
suposen un coneixement evident
d’uns punts, alguns dels quals
han millorat, i d’altres sobre els
que s’ha d’incidir, el que eviden-
cia un reconeixement de necessi-
tat de millora continuada.

Els reptes per a un futur a curt i
mig termini han d’anar encami-
nats, no tan sols a tenir actualit-
zada la documentació que exigeix
la legislació de prevenció, sino a
implicar definitivament tota l’or-
ganització dels centres de treball
com a responsable de la segure-
tat. No és suficient la redacció de
documents si no van acompan-
yats d’una divulgació o exigència
de compliment, la qual cosa es
pot aconseguir amb la partici-
pació efectiva de tot el personal.
L’elaboració de normes de fun-
cionament segons els criteris de
seguretat establerts no implica
inexistència d’accidents, si no van
acompanyades d’una participació
efectiva de tota l’organització.
S’ha d’aprofundir a més en altres
punts forts i bàsics de la preven-
ció:
• Especificitat de la forma-

ció/informació als treballadors
enfocada fonamentalment sobre
els seus llocs de treball.

• Delegació efectiva de responsa-
bilitats amb la destinació dels
recursos necessaris per comple-
tar una organització preventiva
eficaç.

• Completar, per a cada lloc de
treball, les instruccions que
defineixen les normes que s’han
d’observar per tal de garantir la

seguretat i la salut dels treballa-
dors i la utilització segura d’e-
quips i instal·lacions.

La tasca de fer desaparèixer l’ac-
cidentalitat a les empreses és, a
més d’una exigència normativa,
una obligació moral, l’acompli-
ment de la qual pertoca a cadas-
cun dels col·lectius que interve-
nen en el desenvolupament de
l’activitat minera. Per l’esmentat
al llarg d’aquesta exposició, s’ha
de continuar caminant en aques-
ta direcció fins arribar, més d’ho-
ra que tard, a la meta.
Accidents laborals?, això pertany
al segle XX.

Carlos González Guijo (Madrid 1962).
Enginyer de Mines
Cap de la Secció de Seguretat 
d’Autoritzacions Mineres de Barcelona

ASSISTÈNCIA

Sr. Joan Franquesa  . . . . . . . .(Jaime Franquesa, SA)

Srs. Antoni i Jordi Garrigosa  .(Àrids Garrigosa, SA)

Sr. Jordi Torra . . . . . . . . . . . .(Àrids Guixeras, SL)

Sr. Joan Solanas  . . . . . . . . . .(Monsolven, SA i Montgavi, SA)

Sr. Joaquim Roca  . . . . . . . . .(Canteras San Andrés, SA)

Sr. Robert Casas  . . . . . . . . . .(PYDSA) -representat

Sr. Joan-Manuel Foj . . . . . . . .(Canteras Foj, SA)

Sr. Joan Ignasi Navarro  . . . . .(Cogas, SL i Hormiconsa)

Sr. Carles Grau . . . . . . . . . . .(Sefel, SA)

Sr. Pere Torras  . . . . . . . . . . .(Mubermu, S.A. i Utonka, S.A.)

representat

Sr. Jaume Ramon  . . . . . . . . .(Asland, SA) -representat

Sr. Xavier Riba  . . . . . . . . . . .(Promsa) -representat

Sr. Higini Alfageme . . . . . . . .(Bercontres, SA)

Sr. Sebastià Alegre  . . . . . . . .(Astington, S.A., EACSA; CAPBSA;

Forbisa; i Tamuz, S.A.)

representat

Sr. Sebastià Espinet  . . . . . . . .(president del Gremi de Lleida)

TEMES

Els temes que s’hi van tractar
van ser els següents:

1. Lectura i aprovació de l’acta
anterior

2. Construmat 2003

3. Conveni Escola de Manresa 

4. Conveni optimització submi-
nistrament elèctric

5. Projecte de llei d’Urbanisme

6. Situació aplicació Decret
107/95 - Instrucció interna
2/2000

7. Temes diversos 
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Medi Ambient edita un
fulletó sobre la restauració

La Direcció General de Patri-
moni Natural del Departa-
ment de Medi Ambient de la

Generalitat de Catalunya ha editat
un petit fulletó divulgatiu on
explica la seva tasca d’avaluació,
inspecció i control de les explota-
cions mineres a través d’un exem-
ple concret com és el de la Can-
tera Maçanet, ubicada dins el
municipi de Maçanet de la Selva i
que ha estat restaurada directa-
ment pel propi departament.
A través d’aquesta experiència
concreta s’explica de manera fàcil
i entenedora quins són els pro-

cessos que el departament té en
compte a l’hora de controlar una
activitat extractiva i el seu corres-
ponent programa de restauració.

Vista de la pedrera el Telègraf, a l’Ordal

Calendari de fires del sector
Batimat

París
del 5 al 10 de novembre de 2001

Smopyc

Saragossa
del 19 al 23 de febrer de 2002

Piedra

Madrid
del 8 a l’11 de maig de 2002

Nomenaments 
a l’Administració

Alfons M. López, nou
director general de 
Qualitat Ambiental 

El Consell de Govern de la
Generalitat de Catalunya va
nomenar el passat 15 de

maig a Alfons M. López Salgueiro
nou director general de Qualitat
Ambiental en substitució de
Josep M. Pelegrí, que deixa el
càrrec després de 9 anys de tre-
ball en aquest departament.
Alfons M. López Salgueiro (1958)
és enginyer químic per l’Institut
Químic de Sarrià, llicenciat en
Química per la Universitat Ra-
mon Llull i màster en Enginyeria
de Processos Biotecnològics. Ha
treballat en l’àmbit mediambien-
tal com a tècnic responsable dels
sistemes de sanejament al Con-

sorci per a la Defensa del Riu
Besòs, així com a consultor bio-
tecnològic i mediambiental per a
diferents empreses, encapçalant
projectes de caire nacional i
internacional, i també compta
amb un gran bagatge a nivell
d’I+D.

Josep Tous, nou director
general de Consum i
Seguretat Industrial

D’altra banda, també ha estat
nomenat com a nou director ge-
neral de Consum i Seguretat In-
dustrial del departament d’Indús-
tria, Comerç i Turisme de la
Generalitat, Josep Tous Andreu,
que substitueix en el càrrec
Albert Sabala Duran.

Anàlisi de la construcció
a Catalunya el 2000-2001

La Cambra Oficial de Con-
tractistes d’Obres de Cata-
lunya (CCOC) ha editat un

informe amb les principals dades
del sector de la construcció a
Catalunya i les previsions per a
l’any vinent, La conjuntura de la
construcció a Catalunya 2000-
2001. Segons aquest estudi, les

obres públiques prendran el
relleu de l’habitatge, ja que la
construcció a Catalunya ha expe-
rimentat un creixement del 7%
durant el 2000 i es preveu que
ho faci un 5% al 2001 mentre
que l’obra civil, va créixer un 12%
al 2000 i es preveu que augmen-
ti fins a un 13,5% el 2001.

BERCONTRES, nou
associat al Gremi d’Àrids

Recentment s’ha incorporat al
Gremi d’Àrids de Catalunya
BERCONTRES, SA,una em-

presa constituïda com a tal
l’any 1984 però que compta amb
una llarga experiència dins el sector
dels àrids.
Aquesta empresa, amb seu a Santa
Coloma de Queralt, disposa de
dues explotacions: la pedrera Pon-
tils a la Conca de Barberà a Tarra-
gona i el Telègraf a l’Ordal, entre els
municipis de Cervelló i Subirats, a la
província de Barcelona.
La planta del Telègraf de l’Ordal,
que compta amb 11 treballadors i

una maquinària molt potent, com
demostra el gran primari Laron IM-
16, té una producció anual d’unes
600.000 tones d’àrid. L’empresa
disposa de 22 camions propis
repartits entre les dues pedreres i el
material que s’extreu és àrid calcari
que s’utilitza bàsicament per a la
construcció, prefabricats, formigó,
etc.
Per últim, cal assenyalar que BER-
CONTRES, com tots els associats
al Gremi d’Àrids, efectua correcta-
ment la restauració integrada tute-
lada i controlada pel Departament
de Medi Ambient de la Generalitat.
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El passat 7 de maig, el presi-
dent de la Generalitat de
Catalunya, Jordi Pujol, va

pronunciar una conferència al
Col·legi de Camins,
Canals i Ports de
Barcelona sota el
títol “Infraestructu-
res a Catalunya”.
Els principals eixos
de la conferència
van girar entorn
de la situació actual, és a dir, sobre
quines infraestructures tenim i si
són suficients per a Catalunya, i
quines són les perspectives de
futur en aquest sentit.
Entre altres infraestructures va

analitzar l’arribada del TGV a
Catalunya, la tercera pista de l’a-
eroport de Barcelona, l’ampliació
dels ports de Barcelona i Tarra-

gona, el Trambaix
i la línia 9 del
metro, la depura-
dora del Llobre-
gat, etc. Segons va
afirmar Pujol, les
inversions progra-
mades des de la

Generalitat i l’Administració
Central corresponents al De-
partament de Política Territorial i
Obres Públiques per al període
2001-2005 pugen 1.494.000
milions de pessetes.

Catalunya celebra el Dia Mundial del Medi Ambient

El passat 5 de juny va tenir
lloc al Teatre Nacional de
Catalunya un acte organit-

zat per la Generalitat per cele-
brar el Dia Mundial del Medi
Ambient.
A l’acte hi van assistir represen-
tants de sectors molt diversos,
entre els quals hi havia represen-
tat el Gremi d’Àrids de Catalu-
nya amb el seu president, Joan
Franquesa.
L’acte va consistir en diverses
conferències i exposicions a
càrrec d’organitzacions ecologis-
tes, mitjans de comunicació, uni-
versitats, associacions de veïns,
consumidors, empresaris i cen-
tres escolars.
Durant l’acte es van lliurar els

premis Medi Ambient 2001, que
van recaure al Centre Excursio-
nista de Catalunya (CEC) i el
Club Nàutic Estartit. A més, el
Departament de Medi Ambient
va fer entrega dels certificats de
qualificació ambiental a diferents
empreses i entitats.
El conseller de Medi Ambient,
Felip Puig, va ser l’encarregat de
cloure l’acte, que enguany ha
coincidit amb el 10è aniversari de
la creació del Departament de
Medi Ambient.
D’altra banda, el Departament de
Medi Ambient ha renovat el dis-
seny de la seva pàgina web per
donar-li una nova imatge d’acord
amb la resta de les planes web de
la Generalitat.

Curs per a treballadors

El Gremi d’Àrids de Catalu-
nya ha demanat una sub-
venció al Ministeri d’Econo-

mia per tal d’impartir un curs
d’Higiene Industrial d’unes 3

hores que tindria lloc als voltants
de Barcelona i de Girona. El curs
aniria adreçat als treballadors de
les activitats extractives de les
empreses agremiades.

Pujol analitza la situació
actual i el futur de les

infraestructures catalanes

Decret
107/95

Tal i com ja vàrem anunciar
en el passat butlletí, Pedro
de la Coba va informar una

comissió del Gremi que ja és d’a-
plicació la instrucció 2/2000 de
la Subdirecció General de Mines,
la qual interpreta el Reial Decret
107/95. Segons aquesta, les
empreses titulars d’una autoritza-
ció dels recursos de la secció A
en actiu tenen la possibilitat de la
reclassificació en recursos de la
secció C de la Llei de Mines a
efectes exclusivament fiscals.
Poden sol·licitar aquesta autorit-
zació de la secció C totes aque-
lles empreses que compleixin al-
gun dels tres requisits següents:
• Facturació superior a 100 mi-

lions de pessetes anuals.
• Un número mínim de 10 treba-

lladors.
• Comercialitzar material a més

de 60 quilòmetres del terme
municipal de l’explotació.

Les inversions 
programades per al
període 2001-2005
pugen 1.494.000

milions de pessetes

Al·legacions
a l’ACA

El Gremi d’Àrids de Catalu-
nya ha presentat al·legacions
a l’Agència Catalana de l’Ai-

gua (ACA) amb motiu de l’Orde-
nació de les Extraccions d’Àrids
als aqüífers del delta dels rius Flu-
vià i Muga, ja que aquesta afecta
directament activitats extractives
que desenvolupen actuacions al
domini públic hidràulic d’ambdós
rius.
Segons la proposta d’acord pre-
sentada per l’ACA, les activitats
extractives són les responsables de
la reducció del recorregut longitu-
dinal del curs del riu, el rebaix de
la cota de la base de la llera del riu
i l’augment de la secció de la llera.
En el text d’al·legacions presentat
pel Gremi s’especifiquen diverses
raons que desmenteixen els
motius d’aquesta proposta d’a-
cord, així com el seu desacord tant
amb l’objecte de l’ordenació com
amb el contingut de la mateixa.
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CANTERAS CANRO,
25 anys treballant per al progrés

CANTERAS CANRO, SA va
néixer l’any 1976 i és titular
de l’explotació de granit i

pissarra situada a Sant Fost de
Campsentelles, al Vallès Oriental,
coneguda com Can Donadeu. En-
guany, doncs, es compleixen 25
anys de plena dedicació a
l’explotació d’àrids en aquesta
pedrera.
L’empresa compta amb una planti-
lla de 17 persones i puntualment
subcontracta alguns serveis molt
concrets com la perforació o el
transport exterior. Una part del
tractament del material extret es
realitza mitjançant una instal·lació
de trituració i classificació.
CANTERAS CANRO comercialit-
za els seus materials a la província
de Barcelona principalment, i més
concretament a les comarques veï-
nes del Barcelonès, el Maresme i el
Vallès Occidental.
Els diferents materials obtinguts,
que bàsicament els podem agru-

par en àrids, esculleres i llast, es
comercialitzen a la pedrera o són
transportats a obra i s’apliquen
bàsicament per a la fabricació d’a-
glomerats asfàltics, així com per a
la construcció de grans infraes-
tructures com carreteres, vies
ferroviàries, ports, etc.
Cal assenyalar la recent partici-
pació de CANTERAS CANRO en
el subministrament d’obres tan
importants com l’execució de la
nova bocana al Port de Barcelona
o el Port Besòs a Sant Adrià de

Besòs, aquesta última com a part
del projecte corresponent al Fò-
rum de les Cultures del 2004.
Cal destacar per últim, que els ma-
terials fabricats per l’empresa es-
tan inclosos en el registre de ma-
terials de l’Institut de Tecnologia
de la Construcció de Catalunya.

La restauració i la seguretat

El concepte de restauració inte-
grada, entesa com la recuperació
immediata dels fronts d’extracció

finalitzats, s’aplica a l’explotació
Can Donadeu amb l’objecte de
minimitzar el principal impacte de
la mateixa, que és el visual.
D’altra banda, atenent les últimes
normatives en relació a la segure-
tat dels equips utilitzats i les con-
dicions de treball a l’explotació,
l’empresa està immersa des de fa
uns anys en un procés ambiciós
de renovació de maquinària i ins-
tal·lacions de treball. L’actual con-
juntura d’obres i la previsió d’exe-
cució a curt i mig termini de grans
infraestructures, entre les quals cal
esmentar l’ampliació del Port de
Barcelona i l’arribada del tren de
gran velocitat (TGV) Madrid a

Barcelona i a la frontera francesa,
són fonamentals en la consecució
dels objectius de l’esmentat procés
de renovació. Això contrasta amb
el principal problema del sector en
relació a l’estesa “política de cadu-
citat” de les explotacions vigents i
la manca de previsió o alternatives
per alguna cosa tan fonamental i
necessària com és l’aprofitament
dels recursos petris.

Ctra. de La Roca, Km. 10
Ap. de Correus 295
08105 St. Fost de 

Campsentelles
Tel.: 93 570 53 42
Fax: 93 570 52 82

CANTERAS CANRO
comercialitza els 

seus materials a la
província de Barcelona

principalment 
CANTERAS CANRO participa en el subministrament d’obres com l’execució de la nova bocana al Port de Barcelona

L’empresa està immersa en un procés ambiciós de renovació de maquinària
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EXPANSIÓN • 16/5/2001

EXPANSIÓN • 18/5/2001 EXPANSIÓN • 11/5/2001
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EL PERIÓDICO • 30/5/2001

DIARI D’ANDORRA • 22/5/2001
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Entrevista

- Podria fer una valoració de la
recentment acabada edició de
Construmat?
- El cert és que ha estat tot un
èxit, tal i com ens demostren els
resultats assolits: pel que fa a la
participació, 4.134 empreses que
van ocupar una superfície total de
131.456 metres quadrats i 235.243
visitants professionals, dels quals
17.786 van ser estrangers. A més,
la primera experiència d’utilització
conjunta dels dos recintes firals
també va anar bé, amb una secto-
rització més acurada i amb molta
més oferta de productes i mar-
ques. D’altra banda, el transport
–veritable eix neuràlgic entre
Montjuïc-1 i Montjuïc-2– va con-
firmar les expectatives desperta-
des com a pont d’integració
d’ambdós espais.

- S’esperava aquest èxit, tant de
públic com del funcionament del
saló en si? Creu que es pot millo-
rar en algun aspecte?
- La veritat és que havíem treballat
molt i molt durant dos anys i, mal-
grat que sempre a darrera hora
surten els dubtes, tot va anar tal i
com estava planificat. És ben cert
que també vàrem tenir petits
entrebancs, però resolts amb eficà-
cia i seriositat. En relació a la sego-
na part de la seva pregunta li he

de dir que nosaltres som insatis-
fets per naturalesa; per tant, lluny
d’estancar-nos amb el que hem fet
fins ara, ja estem començant a pla-
nificar el que ha de ser la convo-
catòria de l’any 2003 de Constru-
mat. És clar que encara és massa
aviat per poder explicar què farem
de nou, però de ben segur que hi
trobaran diferències en relació al
que ha estat el saló d’aquest any.

- A quin nivell creu vostè que es
troba Construmat internacional-
ment?
- Encara que sigui quasi una
anècdota val la pena explicar que
en aquesta edició d’enguany
Construmat ha tingut una super-
fície més gran que la que va tenir
Batimat l’any 1999. És a dir, que
hem fet el certamen més gran
d’Europa. De totes maneres això
no vol pas dir que siguem millors
que Batimat, que per a mi segueix
sent el gran saló de referència a
Europa, però sí que vol dir que
estem al seu costat, molt a prop

seu, i que en aquest vagó davan-
ter a més del Batimat i del Cons-
trumat també hi ha algun altre
saló com la BAU de Munic o la
SAIE de Bolònia.

- Com valora la participació del
Gremi d’Àrids de Catalunya amb
un estand propi a la present edi-
ció del saló?
- D’entrada em sembla un esforç
encomiable i digne de ser ressal-
tat. Entenc, per altra banda, que
ha de ser del seu interès ser-hi
present també com a suport per
a les empreses associades que hi
participen a títol individual. Des
de la perspectiva que Constru-
mat és un referent del sector per
a totes les instàncies del país, no
hi ha dubte que és una magnífica
oportunitat per copsar els dife-
rents estats d’opinió que hi
puguin haver sobre tots aquells
aspectes que, en un moment
determinat, preocupen el sector.

- Què creu que aporta la partici-
pació a Construmat a asso-
ciacions com el Gremi?
- Doncs, una mica el que he
comentat abans. No hi ha dubte
que Construmat, que és el saló
més gran de referència del sector
a Espanya, té interès per a tothom:
empreses, institucions públiques i

privades, col·lectius professionals,
etc. Per tant, de tot el que s’hi
exposa –quasi 34.000 produc-
tes–, de totes les novetats que s’hi
presenten i de tot el que es diu en
el marc de les diferents jornades i
sessions que hi tenen lloc, es
dedueix que Construmat és un
gran aparador sectorial la visita del
qual és pràcticament obligada per
conèixer quin serà el pols del sec-
tor a curt i a mig termini.

- I a les seves empreses associa-
des?
- El mateix. A les empreses que
vénen a Construmat les represen-
ta, i a més els ofereix l’oportuni-
tat de donar a conèixer els seus
productes i processos i una mag-
nífica oportunitat de contrastar
parers i analitzar i comparar la
competència.

- Quines expectatives tenen de
cara a la pròxima edició?
- Continuar amb la tasca empresa
aquest any, seguir incrementant
l’oferta d’empreses i productes a
Construmat, intensificar el seu
caràcter internacional en aquells
mercats objectius i a d’altres que
es considerin d’interès per a les
empreses dels diferents sectors
que configuren l’oferta global del
saló. A més, la nostra pròpia insa-
tisfacció fa que volguem consoli-
dar encara més el nostre paper
com a referent, transcendir el con-
cepte tradicional de fira i millorar
els serveis; precisament aquest és
un aspecte sobre el qual la institu-
ció firal barcelonina està desenvo-
lupant un projecte molt intens en
aquest sentit. Per últim, vull asse-
nyalar la nostra pretensió que la
celebració de Construmat es con-
verteixi en la setmana de la cons-
trucció.

“Construmat és un referent del sector
per a totes les instàncies del país”

Gonzalo Sanz és el director de Construmat, que enguany
va tenir lloc entre el 23 i el 28 d’abril i que s’ha
convertit en la segona fira més important del sector en
l’àmbit europeu després de la francesa Batimat, que se
celebra a l’octubre d’aquest mateix any.
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Construmat és un
gran aparador 

sectorial la visita del
qual és pràcticament

obligada

Si ens volen adreçar les seves opinions,
suggeriments, fotografies, etc. sobre notícies
relacionades am el sector dels àrids i amb el

Gremi d’Àrids poden enviar-ho a les següents
direccions

Gabinet de Premsa del Gremi d’Àrids 
de Catalunya

c/ Sant Jordi, 37
08190 Sant Cugat del Vallès

Tel. 93 590 86 00
Fax 93 590 86 25

premsa@gremiarids.com

Gremi d’Àrids de Catalunya
Rambla Catalunya, 127, 3r 1a

08008 Barcelona
Tel. 93 415 64 83
Fax 93 415 66 09

gremiarids@sefes.es
www.gremiarids.com


